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روحانی در دیدار جمعی از استانداران سابق: 
پروژه هایی با ۹۵ درصد پیشرفت تحویل دادیم 

اما هنوز افتتاح نشده اند
 حجت الاسلام  حسن روحانی، در ادامه دیدارهای دوره ای خود با استانداران دولت های 
یازدهم و دوازدهم، به شــرایط این روزهای منطقه و جنایات رژیم اســرائیل علیه مردم 
بی دفاع غزه اشاره کرد و گفت: عملیات حماس در شنبه هفته گذشته پیش بینی ناپذیر و 
شکستی اطلاعاتی و امنیتی برای اسرائیل است که گروهی مانند حماس توانست سیستم 
هشداردهنده دیوار بتونی و ســامانه دفاع موشکی این رژیم را از کار بیندازد و چند هزار 
راکت و موشک به اعماق اسرائیل شلیک کند. به گزارش سایت خبری حسن روحانی، او 
با بیان اینکه نگرانی هایی در داخل کشور درباره تأثیر جنگ غزه بر امنیت ملی ایران مطرح 
می شــود، افزود: با وجود اظهارات احساسی و هیجانی برخی افراد در فضای مجازی و 
اجتماعات خیابانی در روزهــای اول، بیانات مقام معظم رهبری در رفع این نگرانی ها و 
خنثی کردن توطئه اســرائیل علیه ایران بسیار مؤثر بود. باوجود این باید در مقابل خباثت 
اســرائیل و بهانه جویی برخی دولت های غربی هوشــیار بود؛ چــون اگر جنگ از غزه به 
سمت شمال اســرائیل و مرز لبنان گســترش یابد و حزب االله لبنان وارد درگیری نظامی 
شود، دوباره این نگرانی ممکن اســت ایجاد شود؛ گرچه امیدوارم با برنامه ریزی و تدبیر 
درســتی از آن عبور کنیم. رئیس دولت تدبیر و امید، برگزاری انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری و مجلس شــورای اسلامی در ۱۱ اســفند امسال را یک فرصت خوب برای کشور 
خواند و گفت: مقام معظم رهبری بر برگزاری انتخاباتی ســالم، رقابتی و با مشارکت بالا 
تأکید کرده اند؛ اما چند ماه مانده به برگزاری انتخابات آیا دستگاه های نظارتی و اجرائی و 
تبلیغاتی از این فرمایش تبعیت کردند؟ چنین علامتی هنوز دیده نشده است. صداوسیما 
تاکنون برنامه خاصی برای ترغیب مشارکت مردم نداشته است؛ لابد می خواهند دو هفته 
مانده به برگزاری انتخابات دو نفر را برای مناظره دعوت کنند تا در جامعه آمادگی ایجاد 
شــود؟! روحانی در این دیدار از استانداران سابق خواست گزارشی از اقدامات انجام شده 
دولت های یازدهم و دوازدهم در اســتان ها ارائه دهند و گفت: طرح های مهمی که باید 
چند ماه بعد تکمیل می شد، بعد از دو سال افتتاح می شود. گاهی طرح های افتتاح شده 
مجددا افتتاح می شود. متأسفانه طرح هایی که ۹۵ درصد آن انجام شده بود، هنوز افتتاح 
نشده اند. در مقابل، به دروغ گفته می شود که این پروژه ها ۱۶ تا ۲۰ سال معطل مانده بود 
و در این دو ســال تکمیل شده و به بهره برداری رسیده است. بیمارستان هزار تختخوابی 
آماده افتتاح بود؛ اما به خاطر آماده نبودن چند تجهیزات جزئی، افتتاح نشــد؛ اما همین 
پروژه هم یک ســال  و نیم پس از پایان دولت دوازدهم معطل ماند تا افتتاح شــد. از ۳۶ 
کیلومتر تونل انتقال آب از سد کانی سیب برای انتقال آب به دریاچه ارومیه، فقط ۹۰ متر 
مانده بود و باید این پروژه حداکثر تا دو ماه بعد افتتاح می شد، نه یک سال  و نیم بعد که با 
این تأخیر اصلا معلوم نیست دریاچه ارومیه احیا می شود یا نه؟ رئیس جمهور دولت های 
یازدهم و دوازدهم به گزارش اخیر یکی از مسئولان درباره واکسیناسیون کرونا اشاره کرد 
و گفت: ما تحت فشار بودیم که هیچ واکسن خارجی خریداری نکنیم و می گفتند به زودی 
۵۰ میلیون دوز واکسن داخلی تحویل داده خواهد شد؛ در حالی که ما به ۱۸۰ میلیون دوز 
واکســن برای واکسیناسیون مردم احتیاج داشــتیم و اصرار کردیم که باید خرید از خارج 
انجام شــود؛ گرچه در نهایت هم صرفا چند میلیون دوز واکســن داخلی تولید و تحویل 
داده شد. الان گفته می شود هیچ کشوری در دنیا به ما واکسن نمی داد تا وقتی که واکسن 
داخلی تولید و تزریق شد؛ درحالی که ما در بهمن ۹۹ واکسن وارد کردیم و در ۲۱ بهمن به 
کل کادر پزشکی ۵۰۰ هزار دوز واکسن اسپوتنیک تزریق شد. خرید واکسن از کواکس هم 
نهایی شــده بود؛ ولی چون باید از اموال بلوکه شده ایران پول آن تأمین می شد، به تأخیر 
افتاد. از چینی ها و بعد هند، اروپایی ها و کوبا واکســن خریدیم؛ در حالی که هنوز واکسن 
ایرانی تولید نشــده بود. خوب چرا امروز گزارش های نادرست داده می شود؟ افرادی که 
مخالف صددرصد خرید واکسن خارجی بودند، حالا دولت قبل را متهم می کنند که چرا 
واکســن به اندازه کافی نخریده است. او دروغ و تهمت و تحریف را منکری بزرگ عنوان 
کرد و گفت: باید با بیان حقایق، نهی از منکر کرد. نهی از منکر که فقط مقابله با تار موی 
دختران نیســت، نهی از منکر افشای این دروغ های بزرگ است که به جامعه و مسئولان 
گفته می شود. با وجود بارها توضیح ما، همچنان گفته می شود وقتی دولت سیزدهم را 
تحویل گرفتند، ۴۰۰ همت کســری بودجه وجود داشت. من بارها گفتم بودجه ای که ما 
بــه مجلس دادیم، ۸۴۰ همت بود. مجلس آن را به حدود هزارو ۲۰۰ همت تبدیل کرد. 
همان موقع هم اعتراض کردیم که این افزایش سقف بودجه اجرائی نیست. حالا ما به 
جای مجلس بدهکار شده ایم. دکتر روحانی در پاسخ به سؤال یکی از استانداران درباره 
امــکان احیای برجام در ماه های پایانی دولت دوازدهم اظهار کرد: اگر می گذاشــتند در 
اسفند ۹۹ یا حداکثر فروردین ۱۴۰۰ برجام اجرائی می شد. آقای عراقچی مذاکراتی انجام 
داد که در گزارش وزارت خارجه به مجلس در ۲۱ تیر ۱۴۰۰ ابعاد آن توضیح داده شــده 
است. البته مصوبه مجلس در ۱۱ آذر ۱۳۹۹ مانع اصلی بود. او افزود: اگر برجام در اوایل 
سال ۱۴۰۰ اجرائی می شد، دست کم در طول سه سال حدود ۲۰۰ میلیارد دلار درآمد نفتی 
نصیب کشــور می شد و به جای شش میلیارد دلار کره جنوبی هم هفت میلیارد دلار به 

صورت منبع کاملا آزاد در اختیار ایران قرار می گرفت؛ لتأخیر آفات.

 پایگاه اطلاع رســانی دفتر مقام معظم رهبری: رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح روز 
گذشــته در دیدار حدود هزار نفر از نخبگان و استعدادهای برتر علمی کشور، خواستار 
یک جهش تازه و مبتکرانه علمــی و ورود به فصل تازه ای از فعالیت های نوآورانه در 
مراکز و محیط های علمی-دانشگاهی شــدند. حضرت آیت االله خامنه ای همچنین با 
اشــاره به جنایت های رژیم صهیونیســتی در نسل کشی مردم فلســطین در غزه، قطع 
ضروری بمباران ها را مورد تأکید قرار دادند و با اشاره به نقش ملموس آمریکایی ها در 
سیاســت گذاری اقدامــات صهیونیســت ها، گفتند: ملت های مســلمان و حتی مردم 
غیرمســلمان جهان از جنایات جاری رژیم اشــغالگر جدا عصبانی هســتند و اگر این 
وحشی گری ها ادامه یابد، مسلمانان جهان و نیروهای مقاومت بی تاب می شوند و دیگر 
کســی نمی تواند جلوی آنها را بگیرد.  رهبر انقلاب، قضایای جاری فلسطین را جنایت 
عیان رژیم صهیونیســتی و نسل کشی آشکار در مقابل چشم همه جهانیان خواندند و 
گفتند: اعتراض مســئولان برخی کشورها در مکالمات خود با مسئولان ما این بوده که 
چرا فلســطینی ها غیرنظامیان را کشته اند؟ این حرف خلاف واقع است؛ چراکه ساکنان 
شــهرک ها غیرنظامی نیستند و مسلح هستند، ولی با حتی فرض غیرنظامی بودن، چه 
تعداد از آنها کشــته شدند و چه تعداد از غیرنظامیان فلسطینی این روزها به شهادت 
رســیده اند؟ حضرت آیت االله خامنه ای افزودند: رژیم غاصب صد برابر آن تعداد، یعنی 
چند هزار زن و بچه و پیر و جوان غیرنظامی را در این چند روز کشته است و با بمباران 
مراکز پرجمعیت و ساختمان هایی که می داند محل سکونت غیرنظامیان است، جلوی 
چشم مردم دنیا در حال جنایت است.  ایشان با تأکید بر اینکه دولت غاصب صهیونیستی 
به علت این جنایات قطعا باید محاکمه شود، دولت آمریکا را مسئول سیاست های رژیم 
غاصب دانســتند و افزودند: براســاس اطلاعات متعدد، سیاســت گذار و تنظیم کننده 
سیاست جاریِ این روزهای رژیم صهیونیستی، آمریکایی ها هستند و آمریکا در این قضیه 
مسئول است و باید مسئولیت خود را بشناسد.  رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه بمباران ها 
باید فورا قطع شــود، اجتماعات ملت های مســلمان در کشــورهای اســلامی و حتی 
غیرمســلمانان در آمریــکا و اروپا را نشــانه عصبانیت جدی ملت هــا از جنایات رژیم 
صهیونیســتی برشمردند و گفتند: اگر این جنایات ادامه پیدا کند، مسلمانان و نیروهای 
مقاومت بی تاب می شــوند و دیگر کسی نمی تواند جلوی آنها را بگیرد. این واقعیت را 
بایــد بدانند و این توقع را مطرح نکنند که نگذارید فلان گــروه فلان کار را انجام دهد.  

حضرت آیت االله خامنه ای افزودند: البته رژیم صهیونیســتی هر کاری بکند نمی تواند 
شکســت مفتضحانه خود در این قضیــه را جبران کند.  در ابتــدای این دیدار حضرت 
آیــت االله خامنه ای پس از ســخنان هفت نفر از نخبگان عرصه هــای خودرو، فناوری 
کوانتوم، کشــاورزی، مبارزه با آلودگی هوا، عدالت اقتصادی-اجتماعی، طب ســنتی و 
زیســت بوم دانش بنیان کشور، توجه مسئولان فعال و پیگیر قوه مجریه به نکات مورد 
نظر نخبگان و پیوند جامعه نخبگانی کشــور با مدیران جوان سطوح مختلف دولت را 
ضروری خواندند.  ایشان با اشاره به آغاز یک جهش علمی و تحرک و جوشش پرثمر در 
محیط های دانشگاهی در حدود دو دهه قبل، گفتند: افزایش سرعت رشد علمی کشور 
و رســیدن آن به ۱۲ برابر متوسط سرعت رشد جهانی، از نتایج مبارک آن حرکت بود و 
اکنون نخبگان، دانشجویان و مراکز علمی-دانشگاهی کشور باید خود را برای یک خیز 
جدیــد و فصل تازه ای از تحرک مبتکرانه علمی آماده کنند.  رهبر انقلاب تحرک علمی 
برخی کشورهای منطقه را پس از مشاهده پیشرفت  علمی ایران یادآور شدند و افزودند: 
نباید به نتایج حرکت قبلی مغرور شویم و از مسابقه علمی جاری در دنیا عقب بمانیم؛ 
چراکه با وجود همه پیشــرفت ها، هنوز از لحاظ دانش و علم عقب هســتیم.  حضرت 
آیت االله خامنه ای با اشاره به سخنان امیر مؤمنان (ع) درباره قدرت علم، گفتند: «العلمُ 
سلطان»؛ بنابراین اگر بخواهیم کشور از آسیب های متعارف دنیا مصون بماند، باید برای 
پیشــرفت های علمی به جد تلاش کنیم.  رهبــر انقلاب ســرمایه گذاری مادی دولت، 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی و «سرمایه گذاری محیط های علمی به معنای تلاش 
برای ابتکار، نوآوری و یافتن راه حل های میان بر حل مشــکلات» را لازمه  حرکت جدید 
جامعه نخبگانی و علمی دانستند و گفتند: باید با استفاده از همراهی دولت و مسئولان 
و مدیران جوان کشــور و همت همه نخبگان، این جهش جدید را محقق کنیم.  ایشان 
آینده کشــور را روشــن و امیدبخش خواندند اما افزودند: تجربه به ما می گوید باید از 
فرصت موجود کنونی حداکثر استفاده را بکنیم و با تکیه بر اراده و توان و زیرساخت های 
موجود در کشور، شیب صعودی پیش رو را با قوت پشت سر بگذاریم.  رهبر انقلاب نبود 
اراده، یأس و بی اعتمادی به توانایی خود را از جمله موانع پیشرفت هر ملت برشمردند 
و با اشاره به سخنان تحقیرآمیز یکی از نخست وزیران دوره طاغوت درباره ناتوانی ملت 
ایران در ساخت لولهنگ یا لوله آفتابه گِلی گفتند: در دوره طاغوت، همه عوامل عدم 
پیشرفت و ادامه عقب ماندگی جمع بود اما امروز به فضل الهی هم اراده و هم توان 

حرکت و پیشــرفت علمی وجود دارد.  ایشــان چند میلیون جــوان دانش آموخته و 
دانشجو را ثروتی بزرگ و باارزش خواندند و افزودند: بسیاری از این جوانان با انگیزه و 
با روحیه، پیشنهادهای با ارزشــی برای حل مشکلات دارند.  رهبر انقلاب، خواستن و 
توانســتن را دو واقعیت امروز کشور خواندند و افزودند: اگر مسئولان، مراکز علمی و 
نخبگان از این فرصت اســتفاده نکنند، به ایران و تاریخ کشور ظلم می شود.  حضرت 
آیــت االله خامنه ای علم را مانند همه دارایی ها، مســئولیت آور دانســتند و افزودند: 
هرکسی در هر دانشی نخبه می شود و به رتبه ای دست می یابد، هم از آن دانش و هم 
از اعتباری که به واسطه آن دانش در جامعه به دست می آورد، باید در جهت خدمت 
به مردم اســتفاده کند.  رهبر انقلاب با استناد به سخنانی از امیر مؤمنان (ع) مبنی بر 
تعهد علما و دانشمندان برای شناخت و دفاع از مظلوم در مقابل ظلم گفتند: واکنش 
در مقابل جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه، جزء مسئولیت هایی است که پرورگار بر 
عهده دانشمندان گذاشته است.  رهبر انقلاب در ادامه سخنانشان با اشاره به تذکرات 
قبلی درباره اصلاح رویه مشــروط بودن ارتقای اعضای هیئت علمی دانشــگاه ها به 
مقالات علمی، از اســتمرار این روند غیرمنطقی انتقاد کردند و گفتند: مقاله نویسی و 
انتشــار تحقیقات و مقالات اِسنادی معتبر در مجلات و مراکز علمی دنیا و شرکت در 
مسابقه علمی جهان کار خوبی است که حتما باید انجام بگیرد اما منوط کردن ارتقای 
اعضای هیئت علمی به این موضوع، منطقی نیســت.  ایشــان افزودند: البته مقالات 
علمی خوب، مایه ارتقای شهرت و اعتبار علمی کشور است که دستگاه های مدیریت 
علمی کشــور باید برای این ارتقا، راه های مناســبی پیدا کنند تا رتبه علمی کشور در 
رتبه بندی های جهانی تنزل پیدا نکند. حضرت آیت االله خامنه ای با تأکید بر اینکه هدف 
اصلی از تولید مقالات علمی و پژوهشــی و پایان نامه ها کمک به حل مسائل کشور 
باشد، افزودند: بهداشت و سلامت، مســکن، امنیت، تغذیه، خانواده، محیط زیست، 
اصلاح ساختارهای حکومتی و ارتباطات بین المللی از جمله مسائل کشور است که 
باید مقالات و پژوهش های علمی قوی دارای راه حل برای آنها تولید شــود و در این 
زمینه نباید به کارهای روزنامه ای و یادداشت های به اصطلاح ژورنالیستی اکتفا شود. 
 رهبر انقلاب در بیان نکته پایانی، به تبیین وظیفه مسئولان در قبال نخبگان پرداختند 
و گفتند: مســئولان کاری کنند که نخبه احســاس مفیدبودن بکند.  ایشــان از جمله 
عوامل مهاجرت نخبگان را (که گاهی حرف های مبالغه آمیزی هم درباره آن مطرح 

می شود)، احساس بی فایدگی در نخبه دانستند و افزودند: «امکان اشتغال» و «امکان 
تداوم مطالعات و تحقیقات» دو توقع نخبه از دستگاه مدیریت کشور است که باید این 
دو امکان برای آنها فراهم شــود. حضرت آیت االله خامنه ای، تشــکیل شــرکت های 
دانش بنیان را از عوامل نشاط و پیشرفت اقتصادی و علمی کشور و در عین حال، ایجاد 
احســاس مفیدبودن در نخبگان خواندند و تأکید کردند: شــرکت های دانش بنیان را 
تقویــت کنید که یکی از راه های تقویت، خودداری کامل دســتگاه ها و شــرکت های 
دولتــی از واردات و خرید محصولات خارجی اســت که مشــابه آن را شــرکت های 
دانش بنیان تولید می کنند. پیش از سخنان رهبر انقلاب، هفت نفر از نخبگان حاضر در 
نشســت آقایان و خانم ها:  ســید مصطفی مهدوی، دکترای مهندســی هوا و فضا از 
دانشــگاه شریف و پژوهشــگر صنایع خودرویی و ریلی؛ شکوفه احمدی، دانشجوی 
حقوق اقتصادی دانشگاه علامه طباطبایی(ره) و برگزیده طرح بنیاد نخبگان؛ شهرام 
سلیمانی، دکترای فیزیک از واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی و عضو یک 
درصد دانشــمندان پراستناد انجمن شیمی آمریکا، حامد رفیعی، عضو هیئت علمی 
دانشکده کشاورزی دانشگاه تهران و مدیر اندیشکده حکمرانی و قانون گذاری استان 
البرز؛ مریم زارع، عضو هیئت علمی دانشگاه خواجه نصیر و برگزیده جایزه علمی بنیاد 
ملی نخبگان؛ محمدصادق عادل مهربان، دانشــجوی دکترای تخصصی طب سنتی 
دانشــگاه علوم پزشکی تهران و دانشجوی برتر کشــور در رشته طب سنتی و سعید 
ودادی کلانتر؛ دکترای مدل سازی انرژی از دانشگاه تهران و مجری طرح های پژوهشی 
حوزه انرژی  به بیان نکات، انتقادات و پیشنهادهای خود در این موضوعات پرداختند: - 
ســازوکار نقش آفرینی شــرکت های دانش بنیــان در حوزه خودرو - بهبــود اجرای 
سیاســت های محرومیت زدایی از مناطق محروم - اهمیت ســرمایه گذاری کشور در 
زمینه فناوری های راهبــردی و اقتدارآفرین، نظیر فناوری هــای کوانتومی و صنعت 
تراشه - چالش های سیاست گذاری بخش کشاورزی و اصلاح روند مشارکت نهادهای 
علمی و عناصر دانشــگاهی در این حوزه - به روزرسانی دستورکارهای حوزه مدیریت 
آلودگی هوا و اصلاح نظام توزیع یارانه های حوزه انرژی - اهمیت جایگاه جهانی طب 
ســنتی و گیاهان دارویی، مزیت های نسبی ایران و بازار جهانی خدمات و محصولات 
این حوزه - و رشــد فعال رابطه صنایع مادر و شــرکت های دانش بنیان.  همچنین در 
ابتدای این دیدار آقای دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور و رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به تحول این بنیاد از یک نهاد صنفی 
به یــک مرکز تأثیرگذار بر مســائل کشــور در دولت ســیزدهم، درخصوص افزایش 
چشم انداز اقتصادی شــرکت های دانش بنیان، بازطراحی ستادهای توسعه فناوری، 
اجرای الگوی کنسرسیوم های دانش بنیان، ضرورت اجرای پروژه های عظیم پیشران با 
به کارگیری شرکت های دانش بنیان و هدف گذاری برای ایجاد بانک اقتصاد دانش بنیان 
حــوزه  ایــن  شــرکت های  ســرمایه های  برمبنــای 

گزارشی ارائه کرد.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار با نخبگان و استعدادهای برتر علمی
اگر جنایات غزه متوقف نشود، نمی توان جلوی مقاومت را گرفت

معصومــه معظمی: دریای خــزر از قدیم الایام یکــی از دریاهای 
محصور میان ایران و روســیه بوده است. طی چند دوره تاریخی، 
روســیه پس از جنگ بخش های مهمی از سواحل ایران در خزر 
را از کشــور ما جدا کرده و کشــورهای جدیدی را به وجود آورده 
اســت. برای مثال می توانیم به قراردادهای ننگین ترکمانچای و 
گلستان اشاره کنیم که بخشی از قراردادهایی است که به موجب 
آنها، بخش هایی از ســواحل غربی و شرقی ایران در دریای خزر 
جدا شدند. بنابراین، پس از تشکیل اتحاد جماهیر شوروی، دولت 
جدید به منظــور دلجویی از ایــران، قراردادهــای ۱۹۲۱ و ۱۹۴۰ 
را منعقــد کرد. حاکمان دولت کارگری جدید روســیه که تازه به 
قدرت رســیده بودند، تلاش کردند در این قــرارداد اصل انصاف 
را رعایــت کرده و با ایران وارد تعامل شــوند و بر این اســاس در 
نخستین قرارداد خود در سال ۱۹۲۱ به توافقی درباره تعیین سهم 
و اســتفاده از دریای کاسپین رســیدند. از این رو در فصل یازدهم 
متن قــرارداد ۱۹۲۱ (۱۲۹۹ خورشــیدی) ایران و شــوروی آمده 
اســت: «نظر به اینکه مطابق اصول بیان شــده در فصل هشتم 
این عهدنامه منعقده در دهم فورال ۱۸۲۸ مابین ایران و روسیه 
در ترکمانچای نیز که فصل هشــتم آن حق داشــتن بحریه را در 
بحر خزر از ایران ســلب کرده بود، از درجه اعتبار ســاقط است، 
لهذا طرفین معظمتین متعاهدتین رضایت می دهند که از زمان 
امضای این معاهده هر دو بالســویه حق کشــتیرانی آزاد در زیر 
بیرق های خود در دریای خزر داشــته باشــند». نکته اینکه بعد 
از فروپاشــی اتحاد جماهیر شــوروی، وضعیت حقوقی این دریا 
به طور کلی تغییر کــرد و از آن زمان به بعد هم مذاکرات زیادی 
برای تعیین رژیم حقوقی جدید خزر صورت گرفت. بنابراین بحث  
رژیم  حقوقی  دریای  خزر و حفظ  حقوق  و منافع  ایران  در منطقه، 
موضوع مهم  حقوقی  است  که طبق معاهدات  و کنوانسیون های  
بین المللــی مربوط  به  دریاها بین کشــورهای مشــترک قواعد و 
تعاریف  مشــخصی  دارد. اما موضوع اینجا ست که اگر چه طبق 
قرارداد ۱۹۲۱ حق کشتیرانی بین ایران و روسیه بالسویه بیان شده 
که به معنی ســهم ۵۰ درصدی و حق مشــترک است، اما طبق 
اظهارات کارشناسان  مربوطه، روسیه همان طور که سهم ایران از 
بستر دریا را نادیده گرفته است، سعی کرده در این باره نیز سهم ما 
از سطح دریای کاسپین را تا حد بسیار بالا و درخور توجهی نادیده 
بگیرد. اخیرا هم محمدجواد ظریف، وزیر خارجه دولت روحانی، 
در جمع دانشــجویان در پاسخ به سؤال دانشجویی درباره سهم 
ایران از دریای کاسپین توضیحاتی داد که به ابهامات در این زمینه 
افزود و منجر به واکنش بهرام پارسایی، سخنگوی فراکسیون امید 
مجلس دهم شــد . او در واکنش به ســخنان اخیر ظریف درباره 
سهم ایران از دریای کاســپین، با «شرق» گفت وگویی داشت که 

در ادامه می خوانید.
چرا به مجامع بین المللی شکایت نکردید؟

بهرام پارســایی، نماینده مردم شیراز و 
ســخنگوی فراکســیون امید مجلس 
دهــم، در واکنش به اظهــارات اخیر 
محمدجواد ظریف درباره سهم ایران از 
دریــای کاســپین، به «شــرق» گفت: 
«ســخنان اخیر دکتر ظریف که سایت 
جماران منتشــر کرد برای من شــوکه کننده بود. ظاهرا ایشان با 
دانشجویان مرتبط به سؤال یکی از دانشجویان درباره سهم ایران 
از دریــای کاســپین صحبت کرده بــود که پاســخش همراه با 
عصبانیت و از موضع بالا و تحکم با دانشجویان است. بنابراین از 
توضیحات همراه با عصبانیت او به عنوان یک دیپلمات کارکشته 

و استاد دانشگاه متعجب شدم».
او ادامــه داد: «از توضیحــات آقــای ظریــف در این بــاره به 
برداشــت هایی رســیدم که هر ایرانی وطن پرستی باید در مقابل 
آن حساســیت نشــان دهد. ایشــان درباره رژیم حقوقی دریای 

کاسپین صحبت هایی داشتند که حاوی تناقضات اساسی است». 
پارسایی با یادآوری خاطراتی از دوره نمایندگی خود در مجلس 
دهم که ظریف را در این باره مورد ســؤال قــرار داده بودند، بیان 
کرد: «در مجلس دهم از دکتر ظریف درباره رژیم حقوقی دریای 
خزر سؤال کردیم، اما هیچ وقت از توضیحات ایشان قانع نشدم. 
ما چند نفر از نمایندگان انگشت شــمار مجلس دهم بودیم که 
نسبت به این موضوع منتقد بودیم و مصاحبه و نطق می کردیم 
و تذکر می دادیم. حتی بعد از قانع نشدنم، در تذکری شفاهی به 
دکتر ظریف گفتم اگر این طور اســت که می گوید، متن توافق نامه 
را منتشــر کند تا حقوق دان ها و تاریخ دان ها و استادان که آگاهی 
بیشــتری در این زمینه دارند، نظر بدهند». سخنگوی فراکسیون 
امید مجلس دهــم ادامه داد: «بعد از آن خــود آقای ظریف از 
فراکســیون امید خواستند جلسه ای ترتیب دهیم و در آن جلسه 
صحبتی کردند که با انتقاد تند ما روبه رو شــد. ایشــان گفتند که 
روســیه اکنون کشــور متحد و همراه ما ســت و از این جهت که 
دوستان نماینده از روســیه انتقاد می کنند، روسیه ناراحت است 
و خواهان این اســت که انتقادها را تمام کنیم. اما ما با توجه به 
سابقه تاریخی که روسیه در قبال ایران داشته است و همواره در 
این شرایط هم ادامه دارد، این کشور را هرگز متحد خود ندانسته 
و نمی دانیم». او افزود: «پاسخ ما این بود که به عنوان نمایندگان 
مردم نمی توانیم برای خوش آمدن روسیه در این باره سکوت کنیم 
و طبق میــل او رفتار کنیم. این برای مــن اصلا قابل هضم نبود 
که چرا دکتر ظریف از نمایندگان خواســت که صراحتا در این باره 
موضعی نگیرند». نماینده مردم شــیراز در مجلس دهم اظهار 
کرد: «بنابراین صحبت های اخیر دکتر ظریف اگر به این معناست 
که می خواهد از مواضع کنوانسیون جامع خزر و رژیم حقوقی که 
در دولت آقــای روحانی امضا کرده اند دفاع کند، باید با چند نفر 
آگاه منتقد موضوع بنشیند و بحث کند و نه با چند دانشجویی که 
به قول خودش اطلاعاتشــان از ایــن رژیم حقوقی را نه از طریق 
خوانــدن و مطالعه، بلکــه از کف خیابان به دســت آورده اند». 
سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس دهم به چند نکته درباره 
سخنان ظریف اشــاره کرد و گفت: «از این سخنان به چند نکته 
رســیدم؛ اول اینکه ما در کنوانســیون جامع خزر و رژیم حقوقی 
دریای خزر به خواســته روسیه تن داده ایم. این حرف من با دلیل 
است؛ چرا که در بخشی از سخنانش می گوید روسیه با قزاقستان 
۴۹ درصد بستر خزر را بین خودشان تقسیم کردند و چهار کشور 
هــم روی آن توافق کردند و ما کاری نتوانســتیم انجام دهیم». 
او ادامــه داد: «آقــای ظریف در بخش دیگــری از حرف هایش 
می گوید اگر کنوانســیون جامع خــزر را امضا نمی کردیم، همان 
بلایی که در بســتر دریا سرمان آمد، در سطح دریا هم به سرمان 
می آمد. این حرف یعنی پذیرش بلاهایی که در توافق خزر ســر 
ما آورده اند». پارســایی اظهار کرد: «آقای ظریف می گوید ما باید 
چه کاری انجام می دادیم؟ ســؤال اینجاست که اگر شما کاری از 
دستتان بر نمی آمد، چرا به مراجع بین المللی در این باره شکایت 
نکردید؟ بلایی که در بســتر دریا به سرمان آوردند، یعنی حق ما 
را در بستر دریا خورده اند و این نشان می دهد ما به خواسته های 
روسیه تن داده ایم». سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس دهم 
با اشاره به بخش دیگری از سخنان ظریف گفت: «آقای ظریف در 
بخشــی از سخنانش می گوید ۱۱ درصد سهم ایران از دریای خزر 
مربوط به حکومت قبل بوده و مربوط به ما نیست. این در حالی 
است که روی مرز کشور و منافع ملی حکومت ها تفاوتی وجود 
ندارد. بنابراین دکتر ظریف به عنوان کسی که می توانست بیشتر و 
قوی تر اعمال نفوذ کند و مثل ملی شدن صنعت نفت به مراجع 
بین المللی شکایت کند، متأسفانه این کار را انجام نداده است». او 
همچنین افزود: «بنابراین مثل ماجرای ملی شدن صنعت نفت، در 
قبال قرارداد دریای خزر با روسیه نیز باید شکایتمان را به مراجع 
بین المللی می بردیم و این موضوع را پیگیری می کردیم. اگر چه 

شاید به دلیل سیاست خارجی ضعیف مان آنجا هم از ما حمایتی 
نمی شد ، اما درست این بود که این کار را انجام می دادیم».

 پارســایی همچنین توضیح داد: «آقای ظریف در سخنانش 
تأکید داشــت که ۱۱ درصد سهم ایران از خزر مربوط به حکومت 
قبــل بوده و این ۱۱ درصد را چه کســی تأییــد می کند؟ در ادامه 
هم می گوید هیچ کجای قراردادهــا و توافق نامه های بین ایران 
و شــوروی بحث ۵۰ درصد اصلا مطرح نشــده است و فقط در 
قرارداد ۱۹۲۱ حرف از استفاده مشترک از خزر بین ایران و روسیه 
شــده است. این در حالی است که درباره سهم ۱۱ درصد هم که 
ایشــان می گوید، مربوط به حکومت قبل است هیچ کجا مطرح 
نشده است». او ادامه داد: «اگرچه ایشان منکر سهم ۵۰  درصدی 
ایران از دریای کاسپین شده است؛ اما طبق مطالعاتی که داشته ام، 
در قرارداد ۱۹۲۱ این نکته آمده است که ایران و شوروی بالسویه 
از حق کشــتی رانی برخوردارند. این یعنی همان سهم ۵۰ درصد 
که ایشان منکر آن شده است. حتما که نباید عبارت ۵۰ درصد قید 
شده باشد. بالسویه معنی مشخصی دارد و وقتی در قرارداد ۱۹۲۱ 
آمده اســت: «طرفین معظمتین متعاهدتیــن رضایت می دهند 
که از زمان امضای این معاهده هر دو بالســویه حق کشتی رانی 
آزاد در زیر بیرق های خود در دریای خزر داشــته باشــند»؛ یعنی 
همان ســهم ۵۰ درصد. حتی در ادامه آورده شده که «نسبت به 
ملت ایران رسما اعلام می کند که سیاست جابرانه که دولت های 
مستعمراتی روسیه به اراده کارگران این مملکت سرکوب شدند، 
نسبت به ایران قطعا صرف نظر می کنند».  این نماینده مجلس 
دهم همچنین تأکید کرد: «تفســیر حقوقی دانشــگاه استنفورد 
روسیه مطابق قرارداد ۱۹۲۱ درباره سهم ایران و روسیه از خزر این 
بوده که دریای خزر به طور مساوی بین ایران و روسیه تقسیم شده 
است. این نکته که دکتر ظریف می خواهند این موضوع را با وجود 

این مستندات انکار کند، جای سؤال دارد».
پارسایی همچنین با اشاره به این بخش از سخنان ظریف که 
می گوید ۱۵ ســال ما فریاد زدیم که سهم ایران از خزر ۵۰ درصد 
است؛ اما کسی گوش نداد، توضیح داد: «اینکه می گوید سهم ما 
۵۰ درصد است و این ۵۰ درصد را فریاد زدیم و کسی گوش نداد؛ 
یعنی این ۵۰ درصد که این دیپلمات کارکشــته و استاد دانشگاه 
می گوید فریاد زدیم، وجود دارد؛ اما به گفته خود ایشان کسی به 

این فریاد گوش نداده است».
سخنگوی فراکسیون امید مجلس دهم تأکید کرد: «در همین 
جلســه دکتر ظریــف می گویند ما از اول داد زدیم که ســهم ما 
۵۰ درصد اســت! پس این ۵۰ درصد پیشینه ای داشته که شما 
برایش داد زدید و یک دیپلمات آگاه هرگز بدون ســند ادعایی را 
فریاد نمی زند!». نماینده مردم شــیراز در مجلس دهم تصریح 

کرد: «به هر حال برداشــت من از صحبت هــای دکتر ظریف این 
است که روســیه با قلدری توانســته آن طور که دلش خواسته 
رژیــم حقوقی دریای خزر را ببنــدد و ایران هم از ترس اینکه در 
ســطح دریا همان بلایی سرمان بیاید که در بستر دریا به سرمان 
آمد، سکوت کرده اســت؛ بنابراین سخنان دکتر ظریف ابهامات 
را برای من درباره این توافق نامه بیشــتر کرد». پارسایی با اشاره 
به نحوه صحبت از بالا به پایین و تحکمی ظریف با دانشجویان 
در این جلســه که هیچ سؤالی را بر نمی تابد، اظهار کرد: «ایشان 
در این جلسه با تحکم به دانشجوی سؤال کننده می گوید قواعد 
و مقررات دریا اگر اعمال می شــد، مــا ضرر می کردیم. ما آنها را 
وادار کردیــم که طبق این قواعد و مقــررات دریا عمل نکنند تا 
سهم ایران از خزر کمتر نشود. در حالی که در اول صحبتش گفته 
بود ما نتوانستیم در تقســیم سهم بستر بین روسیه و قزاقستان 
جلــوی آنها را بگیریم. ســؤال اینجا اســت، وقتی نتوانســتید 
در این باره برای ســهم ایران از بســتر کاری بکنیــد، چطور ادعا 
می کنید آن قدر قدرت داشتید که توانستید مقررات و قواعدی را 
که حاکم نیســت، به نفع ایران مورد بهره برداری قرار دهید؟». 
او همچنین بیان کرد: «این واقعا دغدغه ای جدی است که چرا 
ایران در این باره مثل ماجرای صنعت نفت به مجامع بین المللی 
شــکایت نکرده است؟ حتی برای سهم ۱۱ درصدی که می گوید 
مربوط بــه حکومت قبل بوده، ســندی ارائــه نمی دهد. حتی 
ســهم ۵۰ درصدی ایران و روســیه از خزر را که در قراداد ۱۹۲۱ 
به دریای مشــترک بین دو کشور تأکید شده، انکار می کند و شاید 
در قراردادها مستقیم ۵۰ درصد ذکر نشده باشد؛ اما صراحتا به 
بالسویه بودن که همان سهم مساوی هست، اشاره شده. ایشان 
به عنوان فکت می گوید آن زمان حتی یک بار هم کشــتی ایرانی 
از مرز آستارا -حسینقلی عبور نکرده است که این دلیل منطقی 
و محکمه پســند برای تعیین خطوط مرزی نیست؛ در حالی که 
ممکن اســت آن زمان نیازی به عبور از این مرز وجود نداشــته 
است؛ بنابراین اظهارات او نگران کننده است». این نماینده دوره 
قبل با ابراز نگرانی از برخی موضع گیری های ظریف درباره سهم 
ایران از دریای کاســپین تأکید کــرد: «نگرانی جدی که در این باره 
وجود دارد، این است که اگر روزی کارمان به شکایت در مجامع 
بین المللی بکشد، این سخنان دکتر ظریف به عنوان کسی که این 
توافق نامه را امضا کرده است، می تواند سندی برای دسیسه های 
روســیه و کشورهای مشترک المنافع در دریای کاسپین باشد و از 
این سخنان به نفع خودشان بهره برداری کنند؛ بنابراین در سخنان 
دکتر ظریف تناقض زیادی وجود دارد و می تواند این تناقضات در 
مجامع بین المللی به ضرر ما تمام شــود و آنها از این موضوع 

سوءاستفاده کنند».

واکنش بهرام پارسایی، سخنگوی فراکسیون امید مجلس دهم به سخنان اخیر ظریف درباره سهم ایران از دریای کاسپین

ما در کنوانسیون جامع خزر به خواسته روسیه تن دادیم


